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Si entrem a qualsevol cercador i
busquem la paraula “porno”, apa-
reixen centenars de webs amb
contingut gratuït de tota classe.
Lluny del control d’edat, per en-
trar-hi només cal clicar una pes-
tanya en la qual, sense cap mena
de verificació, s’ha d’indicar que
l’usuari té 18 anys o més. Tot se-
guit, apareixen milers de vídeos a
la carta per a tota classe de gustos.
“Jovencitas y viejos”, “Escuela”,
“Fantasias de padrastro” o
“Teens” són algunes de les cate-
gories que es poden trobar a sim-
ple vista. També hi ha una secció
de “Livecams” per tenir una in-
teracció sexual en directe amb
algun desconegut. Mentrestant, si
ens fixem en els títols dels vídeos
que apareixen, criden especial-
ment l’atenció per mostrar un ti-
pus de sexe poc ètic i inclús deni-
grant. “Jovencita sumisa es cogi-
da en la calle”, “Teen celebra el fi-
nal del curso teniendo sexo con su
professor”, “Mi abuelo me cabal-
ga duro cuando mi padrastro no
está”, “Padrastro pilla a su hi-
jastra desnuda y se corre sobre
ella” o “El deber de una madras-
tra es complacer duro a su hijas-
tro” són alguns exemples dels
continguts més comuns a les pla-
taformes més visitades.
Això és el que està a l’abast de

qualsevol persona que tingui ac-
cés a Internet, independentment
de la seva edat. Segons la docto-
ra Berta Aznar, que també és
professora, investigadora i mem-
bre de Feministes de Catalunya,
el porno que es consumeix avui
dia, caracteritzat per ser totalment
assequible, accessible, d’alta qua-
litat i especialment violent, hu-
miliant i denigrant envers les
dones, “té conseqüències nefas-

tes, moltes associades a la vio-
lència sexual”.

COSIFICACIÓ I VIOLÈNCIA
Aquest era, precisament, el tema
que s’abordava a la xerrada orga-
nitzada pel col·lectiu Dones Àgo-
ra dimecres 13 a la Biblioteca
Can Mulà de Mollet. Durant l’ac-
te, Aznar advertia del creixement
del consum d’aquest tipus de
contingut entre joves i adolescents,
i del perill que això comporta. En
concret, més del 90% dels nois
d’entre 13 i 18 anys miren porno
habitualment amb l’objectiu de
masturbar-se, mentre que, entre
les noies, aquest percentatge se si-
tua en el 85%, sobretot amb l’ob-
jectiu de veure què s’espera d’elles
en l’àmbit sexual. Tots ells es tro-
ben que en un 38% dels vídeos
porno apareix violència física ex-
plícita cap a dones.
Cal tenir en compte que els

infants i joves que miren porno
no acostumen a tenir experièn-
cies sexuals prèvies i, per tant, es
comencen a formar un imagina-
ri sobre la sexualitat equivalent
al que veuen. “No hi ha un ima-
ginari previ i el fet que s’associï

que el sexe és allò que es veu al
porno, que bàsicament és vio-
lència, denigració i humiliació en-
vers les dones, provoca un im-
pacte en les actituds i conductes”,
assenyalava Aznar. 
En aquests vídeos, els prota-

gonistes sempre són uns models
d’home i dona molt concrets,
que es basen en els estereotips de
gènere més extrems: homes vio-
lents i dones submises. Aquests
rols perpetuen la idea que les do-
nes, sexualment parlant, són uti-
litzades com a objectes, cosifica-
des i deshumanitzes. “Les seves
funcions sexuals es perceben se-
paradament de la seva persona-
litat i individualitat, i es fan ser-
vir per al plaer i consum dels al-
tres”, explicava la doctora. D’aquí
a la violència sexual només hi ha
un pas. “Al final, el que s’acon-
segueix en aquest tipus de vídeos
és erotitzar la violència, que dona
satisfacció a l’home, i crear una
desconnexió total de l’empatia
cap a les dones que serveix de
pretext per justificar la violència
cap a elles en tots els àmbits”, as-
segurava Aznar.
Pel que fa als tipus de violèn-

cies sexuals que apareixen al por-
no i que, per tant, es perpetuen a
la vida real, són molt diversos.
“Van des dels insults, les estirades
de cabells, escopir o orinar, fins als
cops, la humiliació i l’acceptació
de qualsevol pràctica que diu
l’home sense el consentiment de
la dona”, explicava la doctora.

CONSEQÜÈNCIES DEL PORNO
Davant d’això, les dades que
mostren la relació entre el con-
sum de porno i la violència són es-
fereïdores. Segons Aznar, “estu-
dis rigorosos a nivell internacio-
nal mostren que el consum ha-
bitual porno, sobretot violent,
s’associa amb les agressions se-
xuals, que l’exposició al porno
també fa que augmentin gairebé
sis vegades més els comporta-
ments sexuals agressius, i que en-
tre els joves de 10 a 15 anys el con-
sum habitual de porno duplica la
possibilitat d’agressió sexual”. 
Altres conseqüències del con-

sum d’aquests vídeos són les di-
ficultats per identificar l’assetja-
ment sexual, la insensibilitat per
part dels agressors en pràctiques
no consensuades i la disminució

de probabilitat d’ajudar una dona
assetjada.

L’EFECTE A LA COMARCA
Seguint les estadístiques d’Aznar,
a la comarca més d’11.800 nois
d’entre 13 i 18 anys i més de
10.300 noies de la mateixa fran-
ja d’edat serien consumidors de
porno freqüents i, per tant, futurs
perfils perpetuadors de la vio-
lència. En el cas dels nois, exer-
cint-la, i en el cas de les noies, re-
bent-la. “I el veritable perill de tot
això és que aquestes tendències
es contagien socialment”, la-
mentava la doctora. 
Amb tot, Línia Vallès no ha

pogut trobar cap espai a la co-
marca que es dediqui específica-
ment a tractar la problemàtica que
suposa el consum de porno. En
aquest sentit, Aznar assegura que
encara és un tema silenciat, tot i
que en un any a l’Estat han cres-
cut un 45% les agressions sexuals
entre menors. A la comarca, l’es-
tadística judicial sobre violència
masclista del 2022 mostra aques-
ta tendència a l’alça, amb 82 víc-
times de violència masclista me-
nors d’edat, 14 més que el 2021.  

Normalitzant l’anormalitat
» El porno violent és cada vegada més consumit pels joves, que l’agafen com un referent a nivell sexual
» Una xerrada a Mollet alerta que el consum d’aquest material fomenta la violència envers les dones

En el darrer any han crescut un 45% les agressions sexuals entre menors a l’Estat. Foto: Arxiu

Olga García
V.ORIENTAL
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Un asturià va destrossar el calabós de la comissaria on
estava detingut per violència masclista. Quan el van portar

davant del jutge, va dir que ho havia fet per la independència
de Catalunya i que, per tant, esperava acollir-se a l'amnistia.

Una dona circulava per l’A-4 a Madrid quan va notar un
moviment estrany dins del cotxe, entre els seus peus.

Hi havia una serp d'un metre i mig de longitud. A partir
d’ara, revisarà bé el cotxe abans d’entrar-hi.

Una dona italiana sempre agafava el cotxe per anar a jugar a
cartes amb les amigues, però el darrer cop que ho va fer es

va desorientar i va trucar al 112. La policia va descobrir una
temeritat: tenia 103 anys i no tenia carnet ni assegurança.

Arribar fins a les barres dels bars en unes festes tan
massificades com les Falles de València sovint és molt

complicat. Per posar-hi solució, un establiment ha decidit
fer cadenes humanes i s’ha fet viral.

LA FOTOGuillem Roset/ACN

La lupa

El passat 21 de febrer el Centre d’Estudis d’O-
pinió va publicar els resultats de l’Enques-
ta sobre valors a Catalunya. Un dels resul-
tats més cridaners va ser la resposta de les

persones joves entre 16 i 35 anys sobre democràcia i
benestar. Un percentatge més elevat de joves, sobre-
tot entre homes, però també dones, estarien més dis-
posats a sacrificar qualitat democràtica a canvi de ga-
rantir eficiència en la lluita contra el canvi climàtic i,
alhora, garantir estàndards de vida.
Aquesta dada mostra com estem fallant a les per-

sones joves com a societat. Joves que posposen pro-
jectes vitals perquè el cost de la vida el fa impossible;
joves que veuen amb temor el futur marcat per l’e-
mergència climàtica.
És urgent que, en tots els àmbits, la política redreci

aquestes inquietuds. I un àmbit clau és l’urbanisme,
on no hi ha res més perillós que les idees zombis: rè-
mores d’una època passada, que encara sobreviuen en
una època en què ja no és la seva. Si avui hi ha un par-
tit que fa d’aquesta agenda zombi la base de la seva
acció política, és el PSC.

A Parets, hem tingut un exemple clar de la con-
frontació entre aquestes idees zombis i les solucions
de futur necessàries. A final de l’anterior legislatura,
el govern de PSC i Sumem va posar sobre la taula el
desenvolupament del sector del “plàtan” entre l’a-
vinguda Lluís Companys i el Carrer Barcelona. Un pro-
jecte polèmic per l’olor especulatiu que desprenia: una
gran àrea comercial, acompanyada d’un gran pàrquing
i promoció privada d’habitatges. Un “minisector” IVE-
CO, quan ja n’hi ha un de sector IVECO.
En un moment en què viles i ciutats aposten per

un urbanisme més amable i més verd, que perme-
ti integrar el comerç de proximitat dins de la trama
urbana, on cada cop hi ha més evidències que les zo-
nes de vianants i la pacificació de zones comercials
és el que afavoreix l’economia local, l’aposta del con-
sistori era equivocada en totes les direccions. No so-
lucionava el problema d’un Barri Antic on s’ha aban-
donat el teixit comercial, ni servia per garantir l’ac-
cés a l’habitatge, malgrat incrementar-ne l’oferta.
Finalment, el Govern de la Generalitat va para-

litzar la modificació del Pla General en el sector PE-

5 i la setmana passada vam conèixer que l’INCASÒL
adquirirà els terrenys del Plàtan per impulsar ha-
bitatges de protecció oficial, tal com ha fet a Bar-
celona, on ha adquirit 192 habitatges en construc-
ció per a lloguer assequible, o els 59 habitatges de
la SAREB a la Pobla de Rialp i Camprodon.
Tot sovint la ciutadania cau en el tòpic del “tots

són iguals”, però les persones al capdavant de les ins-
titucions no són intercanviables. Si el Govern Plu-
ral entre ERC, Sumem i Parets per la República s’ha-
gués mantingut, el projecte del plàtan mai s’hauria
posat sobre la taula. Si el PSC o Junts per Catalu-
nya estigués al capdavant de la Generalitat o de la
Conselleria de Territori (com ha estat el cas durant
44 dels 47 anys de restauració de la Generalitat), el
pla hauria tirat endavant i, en cap cas, s’hauria ad-
quirit per part de la Generalitat per impulsar habi-
tatge protegit. La ciutadania de Parets s’ha benefi-
ciat que al capdavant de les polítiques de territori
hi ha gent que no es fa seva les idees zombi del boom
immobiliari, sinó que es preocupa per la sostenibi-
litat i l’accés a l’habitatge.

per Jaume Martorell

El Plàtan: de l'especulació a la protecció
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Els tres municipis més contaminats 
de l’Estat són al Vallès Oriental1

2
Possibles afectacions per vaga 
a la C-32 i C-33 per Setmana Santa

Desconvocada la vaga de Danone 
a Parets després d’arribar a un preacord 

Acord final a Danone Parets: 
prejubilacions, indemnitzacions i trasllats

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Pas històric a Gallecs amb la regularització
dels terrenys: “No ens ho acabem de creure”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@RebecaCarranco: Els funcionaris de pre-
sons bloquegen l’accés als principals centres
penitenciaris de Catalunya. Exigeixen canvis a
Justícia després de l'assassinat de Mas d'Enric.

@aleixsarri: Fa temps que dono voltes al
tema de l'amnistia i crec que té un valor més
gran del que li concedim a una llei que repre-
senta la deslegitimació de la repressió judicial.

#Amnistia

@perearagones: Signat el decret de dis-
solució del Parlament de Catalunya i de
convocatòria d'eleccions per al pròxim 12
de maig. 

#Eleccions #Presons

Safata d’entrada

La dimensió lúdica de l’en-
tusiasme coincidia amb
l’expressió llatina pa i

circ, concepte amb diferents
interpretacions segons el model
moral. Certs sectors, per ex-
emple, aprofiten el xoc de les
adversitats o les satisfaccions,
segons els convingui, per atacar
les  institucions.
L’oïda és l’òrgan de la por, es

va desenvolupar més a la nit, ja
que va estar la forma de vida
més prolongada de la humani-
tat. Nietzsche en deia imagina-
ció, el despertar de les tenebres.
Amb la llum, l’oïda ha anat
perdent pes, però durant molts
segles les històries només s’es-
coltaven. Ara, els pulmons tor-
nen a esclatar amb veus agudes,
crits atropellats, sorolls moles-
tos -com batalles ensordido-
res- convertint l’oïda en un òr-
gan d’irritació. Els cervells des-
envolupats necessiten silenci
en la mateixa mesura que els
caps buits sol·liciten soroll, deia
Schopenhauer: “La gent que
no reacciona al soroll, tampoc
no pot ser receptiva al pensa-
ment: la poesia, l’art, el raona-
ment…”.
Posem-li orelles a l’angoixa,

a aquest instint que, sovint,
ens fa actuar sense adonar-
nos-en; es tracta d’emocions
desproporcionades davant l’es-
pant que produeix la fam, la se-
quera, les pandèmies o les gu-
erres, que provoca èxodes, per-
secucions, camps d’extermini
(ara de refugiats), l’apocalipsi
nuclear… Una de les claus per
superar-ho suggereix envoltar-
nos de bons entorns.

Esglai
per Francesc Reina

El temor a perdre privile-
gis fa tornar la cridòria i l’a-
larma amb missatges gro-
llers, ocupats en exagerar la
realitat, generant insegure-
tats (som aixopluc de dro-
goaddictes, okupes i lla-
dres…). Demagògies que va-
ticinen nous desordres i ens
ofereixen una “fal·làcia nar-
rativa” com va comentar
Nassim Taleb: el risc de rebre
explicacions simplificades,
reduïdes (frames), que ne-
guen la distribució dispar de
l’abundància, les comunitats
justes, o els drets a la feina;
que rebutgen “la tirania” del
mandat progressista, el fe-
minisme violat, que utilit-
zen l’estranger musulmà, ro-
maní o negre com a boc ex-
piatori per atiar odis i ansie-
tats. “Si no pots convèncer-
los, confon-los” va arengar
Truman, la presidència pitjor
valorada de la història nord-
americana.
La raó i l’emoció són com-

plementàries, ambdues ens
ofereixen la possibilitat de
prendre decisions, però les
mentides es combaten amb la
veritat: amb la influència (no
la manipulació), a través de la
capacitat de convicció, d’a-
nàlisi, de valorar els resultats
que donen diverses propostes,
malgrat tot, quan s’invertei-
xen milions per donar altaveu

a alguns mitjans i xarxes, la
veritat ja no té cap valor.
“Les persones neixen lliu-

res, però van encadenades”,
així comença el Contracte so-
cialde Rousseau. Ens recorda
el fràgil equilibri de la demo-
cràcia, la retòrica dels governs
quan parlen de solidaritat i
cooperació i que es contradiu
amb les profundes desigualtats
socials: precarietat davant la ri-
quesa indescriptible dels mul-
timilionaris, la cura de la in-
fància o els ancians, que sem-
pre paguen les dones (quina
duresa la pel·lícula: A temps
complet), la reculada escolar de
fills de famílies desafavorides
(desencoratjadora  la infor-
mació  de Foessa); les conse-
qüències d’una mala gestió en
la sanitat i la salut… La con-
centració de poder en mans
d’uns quants científics, agèn-
cies de control de dades, elits
polítiques i econòmiques, es
converteix en el timó dels més
forts, dels que ho controlen tot.
“L’ascens de l’extrema dre-

ta troba arguments quan l’au-
toritat no pot desenvolupar la
seva legitimitat perquè ofe-
reix protecció només a alguns”.
Això puntualitza la professora
albanesa Lea Ypi, que les de-
mocràcies recordin que el con-
tracte social significa elimi-
nar les desigualtats que pro-
voca l’opulència i el domini.

Els semàfors

L’Incasòl ha començat la
primera fase de regularització
de Gallecs, centrada en els
terrenys. Es tracta d’un pas
històric que s’esperava feia 
44 anys i que permetrà als
pagesos treballar les terres 
de conreu legalment. 

pàgina 10Incasòl

L’associació Afaq Multicultural
de la Llagosta organitzava
diumenge el seu primer iftar
obert amb l’objectiu d’apropar
els seus costums a la resta de

veïns i trencar els prejudicis que
alguns tenen envers la resta de

cultures i religions.
pàgina 17Afaq Multicultural

Adif planteja un nou tall a l’R3
que podria allargar-se fins 
a set mesos, per evitar així 
les incidències que durant
setmanes ha viscut la línia 
per la convivència de les 

obres de desdoblament i el
funcionament del servei.

pàgina 18Adif
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Un fotomosaic amb 15.000
selfies omplirà Roca Umbert

ART4Barcelona té el seu famós
fotomosaic del petó a la plaça d’Is-
idre Nonell, davant del qual mi-
lers de persones es fan fotos dià-
riament, i ara Granollers també
tindrà el seu propi fotomosaic. En
aquest cas, els artistes Toni Cu-
mella i Joan Fontcuberta seran els
encarregats de tirar endavant el
projecte, que s’instal·larà a Roca
Umbert el setembre i tindrà for-
ma d’ull. “Serà un símbol de la mi-
rada personal, diversa i hetero-
gènia envers l’entorn, per imagi-
nar el futur de la ciutat a partir de
les persones que formen el seu

present”, assenyalen des de l’A-
juntament. 
Per poder-lo crear, s’ha fet una

crida a la participació ciutadana,
ja que el fotomosaic estarà format
per 15.000 retrats de veïns de
Granollers. En aquest sentit, el
tàndem d’artistes demana als
granollerins que enviïn a l’Ajun-
tament o a les biblioteques, abans
del 30 d’abril, selfies fets en dife-
rents espais de la ciutat. Un cop
els tinguin, Fontcuberta crearà el
mosaic i Cumella les peces de ce-
ràmica de cada foto que confor-
maran el mural.

Entesa amb els pobles veïns
per impulsar accions comunes
POLÍTICA4Els ajuntaments de
Granollers, Canovelles i les Fran-
queses veuen la proximitat entre
tots tres municipis com un aspecte
positiu que els permet teixir vin-
cles i aliances. Per això, els tres go-
verns celebraven dijous dia 14 la
seva primera trobada conjunta
amb l’objectiu d’establir línies de
treball comunes per millorar en
matèria de mobilitat, sostenibili-
tat i seguretat ciutadana. 
Segons detallen des del con-

sistori, la idea és que aquesta pri-
mera trobada “sigui el punt de par-
tida d’altres sessions per avançar

amb accions concretes”. En aquest
sentit, els ajuntaments posaven el
focus en la reurbanització de la
plaça de la Malagarba, a les Fran-
queses a tocar amb Granollers, la
unió de Granollers amb el barri
Bellavista de les Franqueses per
darrere l’hospital, o el projecte de
creació d’un nou pont per a via-
nants que connecti Canovelles
amb Granollers, a l’altura del bar-
ri del Lledoner.
D’altra banda, a la trobada

també es mostrava la voluntat de
“continuar avançant en serveis so-
cials i actes festius i esportius”. 

D’Austràlia fins a Granollers
perseguint la petjada familiar
SOCIETAT4A Perth, una localitat
del sud-est d’Austràlia, hi ha cen-
tenars de persones amb el cognom
Rodoreda. Totes elles són des-
cendents del granollerí Jeroni
Rodoreda, que l’any 1849 va mar-
xar cap allà com a missioner be-
nedictí. Ara, gairebé dos segles
més tard, algunes d’aquestes per-
sones han viatjat fins a Granollers
per conèixer els seus orígens.
L’Anne Rodoreda visitava l’Ar-

xiu dilluns per seguir la petjada del

seu rebesavi, juntament amb el
seu marit Tom Stephens, ex-
membre del Parlament d’Aus-
tràlia Occidental, el seu fill Ben i
el seu nebot Nick. L’interès del
viatge se centra a consultar els do-
cuments on apareix el rastre de Je-
roni Rodoreda i també el del seu
mestre, Martí Grivé, ja que Step-
hens s’està documentant per un
llibre sobre l’origen dels Rodore-
da, que redactarà un escriptor i
que es publicarà aquest any.

Acte de presentació, amb Cumella i Fontcuberta al centre. Foto: Ajuntament

Visita a l’Arxiu. Foto: Ajuntament

Educació |Granollers, referent mundial en educació
Granollers serà la seu del 18è Congrés Internacional de Ciutats

Educadores, en el qual participaran 500 municipis d’arreu del món. Se
celebrarà el maig del 2026 i situarà la ciutat com un referent en educació.

URBANISME4El gran projecte
que l’Ajuntament de Granollers
té de cara a aquest mandat, que
consisteix a connectar la ciutat i
el riu Congost, començarà a l’a-
bril. Així s’avançava dimecres
passat dia 13 durant la visita de
la vicepresidenta tercera i mi-
nistra de Transició Ecològica,
Teresa Ribera, per conèixer de
primera mà alguns dels projectes
de transformació de la ciutat.
En concret, es tirarà endavant la
renaturalització del riu i del parc
Congost, que és la primera fase de
la futura gran anella verda que
envoltarà la ciutat en uns anys.
L’alcaldessa, Alba Barnusell,

explicava que aquest projecte
serà el tret de sortida “d’una
gran transformació urbana”. “Es
podrà aplicar a altres espais per
crear una xarxa de corredors
verds que connectarà els parcs i
jardins entre ells, formant una
autèntica infraestructura verda”,
avançava a la ministra. Per la seva

banda, Ribera felicitava l’Ajun-
tament per la iniciativa i assegu-
rava que “no només és un gran
projecte, sinó que és un exemple
de com vincular Next Generation
a projectes transformadors”.
Cal recordar que el projecte

de l’anella verda, subvencionat
amb aquests fons europeus, in-
clou la transformació d’un tram
de l’actual carretera que passa pel
passeig fluvial en un espai natu-
ralitzat, la construcció d’una nova

passarel·la que travessarà el riu,
l’ampliació del parc del Congost
amb la plantació de més arbrat i
vegetació, i la seva connexió amb
el barri de Sota el Camí Ral. Tot
plegat “suposa la transformació
de 25.500 metres quadrats de pa-
viments durs en noves zones
verdes”, recorden des de l’Ajun-
tament. En total, tot el projecte
costarà 4,2 milions d’euros, 3,3
dels quals es pagaran a través dels
fons Next Generation.

L’alcaldessa mostra el projecte a la ministra Ribera. Foto: Ajuntament

El projecte per connectar la
ciutat i el riu començarà a l’abril
» Es tirarà endavant la primera fase de la futura gran anella verda
» La ministra Teresa Ribera s’ha interessat per aquesta iniciativa
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URBANISME4“No ens acabem de
creure que després de tants anys
hagi començat la regularització de
Gallecs“. Ho assegura en decla-
racions a Línia Vallès la presi-
denta de l’Associació de Veïns de
Gallecs, Ivana Morera. I és que tal
com avançava el diari Som Mollet
i ha confirmat aquesta publicació,
l’Institut Català del Sòl (Incasòl)
ha donat el tret de sortida per a re-
gularitzar els terrenys i les cases
que hi ha situades a l’Espai d’In-
terès Natural de Gallecs, que des
del 1980 pertanyen a la Genera-
litat, però que treballen i gestio-
nen particulars. “Fins ara existia
una situació d’alegalitat que ha
permès que durant 44 anys hàgim
estat conreant uns camps i vivint
en unes cases que no eren nos-
tres”, detalla Morera.
Malgrat que al juliol l’Incasòl

ja anunciava que faria aquest
pas històric, que suposa cedir la
gestió de tot l’espai al Consorci del
Parc, no ha estat fins ara quan
s’ha posat fil a l’agulla a la pri-
mera de les tres fases del procés
de regularització. Aquesta té a
veure amb la cessió de les terres,
mentre que la segona i la terce-
ra tenen a veure amb la cessió de
les masies amb terrenys i de les
cases rurals respectivament.

PRIMER, LES TERRES
Per posar context a la situació, se-
gons l’Incasòl, només 8 dels 38
agricultors que avui dia conreen
a l’espai conserven les llicències
municipals per a usos agrícoles
que es van donar el 1984. Dit d’u-
na altra manera, el 85% dels ter-
renys es treballen sense llicència
d’explotació, cosa que impedeix
als pagesos rebre ajudes per con-

rear les terres i, a la vegada, difi-
culta el control de la seva activi-
tat. “Per això, la regulació de les
terres agrícoles es fa necessària”,
asseguren des de l’Incasòl.
El primer pas per començar la

regularització és treure a concurs
públic les terres de conreu per,
posteriorment, adjudicar-les a
diferents pagesos a través de
contractes d’arrendament.
“Aquest procés preveu valorar els
agricultors que han mantingut la
llicència municipal inicial i
aquells qui han explotat els ter-
renys amb coherència”, detallen
des de l’Incasòl. Altres criteris que
també es valoraran a l’hora d’ad-
judicar les terres seran “tenir
experiència en agricultura eco-
lògica, ser joves i ser dona agri-
cultora”.
Cal tenir en compte, però,

que actualment les terres que es
volen adjudicar estan ocupades.
Per tant, per poder tirar endavant
aquest procés, els pagesos, inde-
pendentment de tenir llicència o
no, han de renunciar prèvia-
ment als terrenys que treballen.
En concret, el termini que mar-
ca l’Incasòl és el 31 de juliol.
Abans d’aquesta data la renúncia

ha d’estar feta per, després, po-
der recuperar les terres.
Aquesta condició no ha acabat

de convèncer a Unió de Pagesos,
que denuncia que “pot comportar
el tancament de la majoria d’ex-
plotacions, moltes prioritàries”.
“Cal tenir present la preexistència
de conreus plurianuals i el fet que
hi ha pagesos que poden haver fet
inversions importants recent-
ment en maquinària”, consideren.
En aquest sentit, també demanen
que es valori la feina feta per
part de la pagesia, que ha estat
l’encarregada de mantenir l’espai.
Per tot plegat, recomanen “que no
se signi cap renúncia” i exigeixen
a l’Incasòl “que garanteixi la con-
tinuïtat de les explotacions”.
Davant la polèmica, l’Incasòl

ha enviat un missatge de tran-
quil·litat als pagesos, a qui ha
assegurat que “tenen garantida la
collita d’aquest any” i també el
conreu de l’any que ve, ja que es
preveu que la licitació es faci
aviat. Mentrestant, a l’espera del
desenvolupament d’aquesta pri-
mera fase, el Govern incloïa en els
pressupostos tombats la rehabi-
litació de la masia Can Cruz com
a pas previ a la segona fase.

Els camps és el primer que es regularitzarà. Foto: Incasòl

Satisfacció a Gallecs per la
regularització dels terrenys
» L’Incasòl traurà a concurs les terres i les adjudicarà als pagesos

» Es posa fi a la situació d'alegalitat que afecta l’espai des de fa 44 anys

Mollet impulsa un nou 
festival de grafitis i murals

ART4Mollet continua apostant
per la cultura i, seguint la línia
d’impulsar nous festivals musicals
i artístics a la ciutat, l’Ajunta-
ment ha presentat el Pintalis Fest,
el nou festival de pintura mural.
Se celebrarà del 17 al 19 de maig
i omplirà el centre de la ciutat de
grafitis, murals gegants i artistes
famosos, entre els quals destaca el
molletà de renom internacional
Marc Àlvarez, conegut com a
Dase, que serà el coordinador
artístic de la iniciativa. 
“Aquest primer festival comp-

tarà amb artistes amb trajectòries

impressionants”, assegura Dase.
Pel que fa a la temàtica, explica
que “les obres estaran relaciona-
des amb l’aigua, dins de la inter-
pretació lliure de cada artista”. 
Per la seva banda, l’alcaldes-

sa, Mireia Dionisio, detalla que
l’objectiu de tot plegat és “acon-
seguir transformar i millorar l’es-
pai públic” i, a la vegada, “poten-
ciar l’art i el talent molletà”. Du-
rant la presentació van explicar
que, a banda de la creació d’obres
d’art enmig de l’entorn urbà, el fes-
tival inclourà tallers i altres acti-
vitats obertes al públic. 

Nou pas per resoldre el
problema de les males olors 

MEDI AMBIENT4Les males olors
continuen sent un problema a
Mollet i sobretot ara que, amb la
calor i l’inici del bon temps, s’in-
tensifiquen. Per això, l’Ajunta-
ment pagarà 99.000 euros a la
Universitat Politècnica de Cata-
lunya perquè tiri endavant un es-
tudi per detectar els orígens d’a-
questes males olors i, a la vegada,
determini la qualitat de l’aire. 
Així es decidia al Ple de di-

lluns, en aprovar el conveni con-
junt amb els ajuntaments de la
Llagosta i Santa Perpètua, que
també finançaran part de l’estu-

di en veure’s afectats per la ma-
teixa problemàtica. En concret, el
document tindrà un cost final de
298.000 euros i la investigació
tindrà una durada de quatre
anys. Es desenvoluparà en dife-
rents fases que implicaran la ins-
tal·lació d’una xarxa de sensors,
el monitoratge de les dades i el
control químic durant els episo-
dis de males olors. 
Davant de tot plegat, des de

l’entitat Mollet Respira agraïen el
pas i demanaven començar a
aplicar mesures abans que passin
els quatre anys d’investigació.

L’alcaldessa i Dase en la presentació del festival. Foto: Ajuntament

Mobilitat | Connectats amb Montcada en bici
Mollet ampliarà la seva xarxa pedalable, ja que el departament de Territori
ha licitat per 10,2 milions d’euros les obres per construir un nou carril bici

de cinc quilòmetres que unirà la ciutat amb Montcada i Reixac.
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 
A la platja de Gavà encara re-

corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  
Les discoteques al sud de la

metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 
El clima de festa que es va ges-

tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 
A Barcelona, els dos mons

van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 
“D’aquí sorgeix el terme po-

pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 
Malgrat tot, la nova escena ca-

talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi

El reportatge del mes
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.
Aquesta població que no albi-

rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.
Amb tot, va arribar un mo-

ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.
Amb tot, els experts consultats

consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 
“L’estratègia, però, va ser un

fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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La reobertura de la piscina
municipal, encara sense data 
EQUIPAMENTS4Les obres a la
piscina municipal Miquel Luque,
tancada des del maig, avancen a
bon ritme i “d’acord amb el ca-
lendari previst”. Ho assegurava el
regidor de Manteniment d’Equi-
paments, Dídac Cayuela, durant
una visita a les obres la setmana
passada. “Efectuada la recons-
trucció dels pilars, s’està treballant
la instal·lació de la coberta”, des-
tacava. Malgrat els avenços, l’A-
juntament continua sense posar
una data aproximada a la finalit-
zació de les obres.
Cal recordar que el despre-

niment d’una biga travessera de

la teulada al maig obligava a
tancar l’espai i a fer aquestes ob-
res, que també inclouen la mi-
llora del sistema de climatització,
que ja s’ha tret a licitació. A més,
segons avançava Cayuela, “tam-
bé s’està estudiant la millora
dels espais exteriors”. 
Per la seva banda, des d’ERC

insisteixen a reclamar una data de
reobertura i demanen que s’a-
vanci el calendari d’obertura de la
piscina descoberta. “Fa massa
temps que els paretans no dispo-
sen del servei de piscina munici-
pal per la manca de manteniment
durant anys i anys”, denuncien.

LABORAL4Després de dos me-
sos lluitant contra el tancament
de la planta de Danone a Parets,
arran que la firma anunciés a
principis del gener la seva in-
tenció de tancar aquest centre, la
plantilla i la direcció han arribat
a un acord: prejubilacions per a
33 empleats a partir de 55 anys,
així com indemnitzacions per
acomiadament i el trasllat de 37
persones a la planta d’Aldaia, a
València. Dimarts passat els sin-
dicats avançaven que havien ar-
ribat a aquest preacord amb
l’empresa, mentre que dime-
cres els treballadors votaven a fa-
vor de tirar-lo endavant. Ahir es
feia la firma definitiva del pacte.
Segons els sindicats, la plan-

tilla va ratificar l’acord “amb una
amplíssima majoria”. En concret,
hi va haver 110 vots a favor, 14 en
contra, cap abstenció i cap vot
nul. “Tot i que no s’ha pogut ti-
rar enrere la decisió de l’empre-
sa, s’ha aconseguit millorar subs-
tancialment les condicions de
sortida de les persones que hi tre-
ballen, prioritzant mesures no

traumàtiques”, asseguren. En
aquest sentit, els sindicats avan-
cen que “l’acord també preveu
que en el cas que es trobi una
nova societat que es faci càrrec de
les instal·lacions de Parets per a
la seva reindustrialització, tin-
dran prioritat per incorporar-se
al nou projecte les treballadores
de l’antiga Danone”. 

Cal recordar que aquest pac-
te ha nascut en ple escenari de
vaga, que començava dissabte
passat, 16 de març. Estava pre-
vist que s’allargués fins al dia 27,
però amb l’acord es va descon-
vocar. Davant de tot plegat, tant
el comitè d’empresa com els
treballadors s’han mostrat sa-
tisfets per l’entesa.

La planta de Parets tancarà a finals d’aquest mateix any. Foto: ACN

La plantilla ratifica l’acord amb
Danone, que tanca la fàbrica

Estat actual de la piscina municipal. Foto: Sílvia Ferran/Ajuntament

Salut | Parets es bolca amb el benestar emocional
Al gener l’Ajuntament presentava la nova regidoria de Benestar Emocional
i aquest mes de març s’ha celebrat la primera jornada centrada en aquest

tema. Tant els veïns com el consistori han valorat positivament la proposta.
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SANT FOST4La població de sen-
glars ha crescut exponencialment
en els darrers anys a Catalunya i,
malgrat les batudes i les mesures
preses per la Generalitat per con-
trolar aquest creixement, la si-
tuació s’ha convertit en un pro-
blema. Són molts els indrets del
país on es poden veure aquests
animals a tocar de les poblacions,
en la seva recerca de menjar i ai-
gua. Un d’ells és Sant Fost que, en
estar envoltat de bosc i zones ver-
des, viu aquesta problemàtica
amb intensitat.
“Ja fa temps que a les urba-

nitzacions de Sant Fost que estan
envoltades de bosc és molt comú
trobar-se senglars, però darrera-
ment aquests animals estan ar-
ribant fins i tot a les zones urba-
nes més cèntriques, on rebusquen
entre les papereres i conteni-
dors”, explica Miquel Catalan,
secretari de l’entitat ecologista la
Xopera. “De fet, hi ha alguns
senglars que ja formen part del
paisatge local, com una família

que està instal·lada permanent-
ment entre el Lidl i la llera del Be-
sòs”, assegura. 
Segons Catalan, la presència

d’aquests animals al municipi
s’està intensificant per la sequera
i pel maltractament de la natura.
“Els senglars cada vegada tenen
menys aliment, i per això venen al
poble”, explica. “Tot i semblar in-
ofensius, suposen un perill, ja que
causen accidents de trànsit i in-
seguretat”, afegeix.

PROPOSTES DE SOLUCIÓ
Per intentar controlar la sobre-
població de senglars, pràctica-
ment cada cap de setmana al llarg
dels últims mesos s’han estat or-
ganitzant batudes. Aquestes ac-
tuacions  són competència de la
Societat de Caçadors i de la Ge-
neralitat i, segons Catalan, “s’a-
costumen a fer els dissabtes en zo-
nes concretes de bosc”.
Per pal·liar el problema, des

de l’Ajuntament treballen en la lí-
nia d’un “pla de gestió ètic que in-

clou l’aplicació de vacunes im-
munocontraceptives en animals
joves per tal de reduir la seva ca-
pacitat reproductiva”, detallen.
Així s’anunciava el 2021 en col·la-
boració amb la Universitat Au-
tònoma de Barcelona i, actual-
ment, “es continua treballant per
al desenvolupament de la vacu-

na” assenyalen des del consisto-
ri. Amb tot, segons explica Cata-
lan, aquest pla encara es trobaria
en fase inicial i, per tant, encara
quedaria lluny la seva aplicació.
Malgrat la lentitud, des de la

Xopera valoren positivament la
proposta municipal, ja que pen-
sen que el problema dels senglars

a Sant Fost “és solucionable, però
no a través de les batudes”. “Està
demostrat que es reprodueixen a
tanta velocitat que és pràctica-
ment impossible reduir signifi-
cativament la població només a
través d’aquestes accions amb
caçadors”, conclou Catalan, en de-
fensa de la via de la vacuna.

Els senglars, unproblema recurrent
» La sobrepoblació d’aquests animals afecta Sant Fost, on és comú trobar-se’ls a l’entorn urbà

» Es fan batudes molt sovint, i ja es treballa per fer una vacuna que redueixi la fertilitat de l’espècie

La sobrepoblació de senglars afecta diversos indrets de tot Catalunya. Foto: XPN/Diputació de Barcelona

Martorelles | Beneficis per estalviar aigua
El Ple de Martorelles aprovava dilluns l’actualització de la taxa d’aigua 
que permetrà pagar menys a aquells veïns que estalviïn aigua i, per tant,
consumeixin menys. Per contra, farà pagar més als qui més en gastin.
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MONTORNÈS4Les justificacions
per part dels grups municipals de
l’Ajuntament de Montornès dels
diners públics que van rebre du-
rant el mandat passat per poder
desenvolupar la seva activitat va
ser un dels punts més destacats del
darrer Ple. Segons denunciava el
portaveu de FEM Montornès,
Fran Sánchez, Montornès en
Comú, el partit al capdavant del
govern, ha derivat 110.000 dels
146.400 euros de diners públics
que va rebre el mandat passat a Al-
ternativa de Izquierdas, un partit
sense activitat política coneguda
des del 1999,  a través de la firma
d’un conveni de col·laboració en
aspectes d’assessorament. Això
es traduiria en uns “2.500 euros al
mes dels 3.000 que van estar re-
bent durant quatre anys”, deta-
llava Sánchez.
“Aquesta agrupació no té pà-

gina web ni xarxes socials i no
consta que tingui cap treballador
contractat que pugui assessorar
el grup municipal”, detallava el re-

gidor de l’oposició. “Per tant, tot
sembla indicar que només serveix
per ocultar al Ple en què es gas-
ta Montornès en Comú una part
molt considerable de les seves as-
signacions”, denunciava. 
Davant les acusacions, el por-

taveu i president de Montornès en
Comú, Jordi Delgado, es defen-
sava dient que la llei no marca que
un conveni de col·laboració hagi
d’estar associat a un partit que es
presenta a les eleccions. “S’han fet
les consultes pertinents a nivell le-
gal i s’ha avalat que aquest conveni
és vàlid igual que si vosaltres fés-
siu un conveni amb Comunistes
de Catalunya”, assenyalava. 
En resposta a aquestes decla-

racions, Sánchez assegurava l’e-
xistència d’un “primer informe
d’intervenció que no va validar
aquest conveni de col·laboració i
que va reclamar a Montornès en
Comú aquests 100.000 euros”.
Tot i això, després es va acabar va-
lidant i, per això, Delgado asse-
gurava que estan “tranquils”. “La

nostra gestoria ens ha dit que el
conveni és correcte i la interven-
ció municipal hi coincideix”, ar-
gumentava. “Si en algun moment
ens diuen que no és correcte i s’ha
de retornar tot, ho farem”, afegia,
tot posant d’exemple que no els
han acceptat una part de la justi-
ficació d’uns altres diners rebuts,
fet que els obliga a tornar més de
3.000 euros. Línia Vallès ha in-
tentat posar-se en contacte amb el
govern municipal per aprofundir
sobre aquest tema, sense èxit.

ALTRES DENÚNCIES DE FEM
D’altra banda, Sánchez denun-
ciava l’existència de quatre factu-
res dels comuns per un valor de
2.616 euros en conjunt que cor-
respondrien a despesa electoral.
Segons detallava, tres factures fa-
rien referència a publicitat i una a
la contractació d’una persona per
fer un seguiment de tots els actes
de campanya. “Considerem que
no s’hauria d’incloure com una
despesa de funcionament del par-
tit, és una despesa de candidatu-

ra”, comentava. En aquest sentit,
Sánchez també denunciava que els
comuns haurien excedit el límit
que es podien gastar en la cam-
panya, que és de 1.844 euros.
Davant de tot plegat, Delgado

contestava que tenen “un con-
tracte establert, que funciona du-
rant tot l’any, per a tot el que té a
veure amb la comunicació del
grup”, i que aquest contracte “té
traçabilitat de totes les factures
que es van presentar durant el
mandat passat”. 

Despesa polèmica aMontornès
» FEM denuncia que els comuns han pagat 110.000 euros de diners públics a un partit sense activitat 
» Els morats, que governen a l’Ajuntament, argumenten que respon a un conveni que és legal i vàlid

Imatge d’arxiu de l’Ajuntament de Montornès, governat pels comuns. Foto: Ajuntament

Urbanisme |Votacions per al nom d’una plaça
Montmeló vol que la plaça de l’Estació Jove tingui nom de dona i ha posat en
marxa una votació perquè els veïns esculin entre Clara Campoamor, Aurora

Bertrana, Marie Curie, Frida Kahlo, Teresa Claramunt i Lola Anglada. 
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LA LLAGOSTA4Prop d’un 20%
de la població de la Llagosta ha
nascut fora de l’Estat, segons les
dades de l’Idescat. Entre les na-
cionalitats més comunes hi ha la
marroquina, la senegalesa i la
romanesa. Amb l’objectiu de mos-
trar aquesta multiculturalitat i
d’apropar els orígens, costums,
tradicions i religions de tots
aquests ciutadans naixia, el no-
vembre, l’Associació Afaq Multi-
cultural, que diumenge organit-
zava el primer ‘iftar’ obert. Es trac-
ta de l’àpat nocturn que serveix
per trencar el dejuni diari durant
el ramadà, el mes sant de l’Islam.
Aquest període del calendari

islàmic, que començava el 10 de
març i s’allargarà fins al 9 d’abril,
és el més sagrat per als musul-
mans. “És un dels pilars fona-
mentals de la nostra religió”, ex-
plica en declaracions a Línia Va-
llès Zakariae Charrat, vicepresi-
dent de l’entitat. “Tot i això, la gent
que no creu en l’Islam veu amb
prejudicis aquells qui fem el Ra-

madà, ja que només ho veuen
com un període en el qual no es
pot menjar ni beure” afegeix.
D’aquí la importància d’organit-
zar un acte com el de diumenge,
on fer entendre a la ciutadania que
“el ramadà és molt més que fer de-
juni”, assegura Charrat.

TRENCAR PREJUDICIS
“Hi ha molta gent que no entén
la nostra religió i ens jutja”, la-
menta el vicepresident. Segons
explica, durant molt de temps els
musulmans que en algun mo-
ment van emigrar a la Llagosta
són els que més de prop han vis-
cut aquest tipus de situacions, que
s’intensifiquen durant el ramadà.
“El problema és que la gent de
primera generació és més tanca-
da en aquest sentit i els costa més
obrir-se perquè els veïns deixin de
jutjar-los”, considera Charrat.
“De fet, no ha estat fins ara, que
els joves de segona generació
ens hem unit, que s’ha començat
a treballar per difondre la nostra

cultura i creences amb l’objectiu
d’acabar amb aquests prejudicis”,
afegeix el vicepresident.  
Pel que fa a l’iftar, l’acte va

comptar amb dues ponències
sobre el ramadà a càrrec d’un
metge i una nutricionista, par-
laments institucionals per part
de l’alcalde, tallers de henna,
trenes i mandales i l’àpat en si
mateix. “Va venir moltíssima

gent de tots els orígens i estem
molt contents de l’acollida”, as-
segura Charrat. Tot i això, segons
el vicepresident, el ramadà no es
viu de la mateixa manera des de
la Llagosta que des dels seus pa-
ïsos d’origen.“Es tracta d’un pe-
ríode on és molt important estar
amb la família i els amics, i per
a la gent que els té lluny és difí-
cil”, reconeix.  

Sobre l’entitat, Charrat deta-
lla que està formada per més de
160 famílies de totes les cultures,
principalment àrabs. “Som l’as-
sociació més activa de la zona i la
nostra intenció és programar ac-
tivitats que apropin la multicul-
turalitat als veïns”, avança. En
aquest sentit, assegura que el seu
objectiu amb tot plegat és “mos-
trar la riquesa de la pluralitat”.

La riquesa de lamulticulturalitat
» L’associació Afaq Multicultural ha organitzat el primer ‘iftar’ obert al públic de la Llagosta

» L’objectiu era explicar als veïns què implica el ramadà i trencar prejudicis envers els seus costums

Santa Perpètua |Accident mortal a DHL
Un treballador de l’empresa DHL patia un accident laboral
greu el 5 de març. Va ser aixafat mentre esperava que li
carreguessin el camió i va morir dies després a l’hospital.

Dos moments de l’iftar, amb menjar tradicional i una actuació musical. Fotos cedides
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LA ROCA4Un grup de joves de la
Roca ocupava dissabte l’antiga es-
cola bressol, que fa temps que està
en desús, amb l’objectiu de recu-
perar aquest edifici. L’alcaldessa,
Marta Pujol, i el primer tinent
d’alcaldia, Daniel Valls, es van re-
unir el mateix dissabte amb el
grup, constituït com Ateneu Po-
pular La Foradada, i van parlar de
recuperar el seu ús social. Primer,
però, s’estudiarà l’estat de l’espai
per un tema de seguretat.

Un grup de joves
ocupa l’antiga
escola bressol

CANOVELLES4Dilluns 1 d’a-
bril, Canovelles celebrarà el seu
tradicional Aplec, una jornada de
germanor que inclou una dese-
na d’activitats per a tots els pú-
blics. Entre els punts més des-
tacats del programa hi ha la
tradicional missa, la ballada de
gegants i de sardanes i l’arros-
sada popular i solidària. En-
guany, també hi haurà propos-
tes per als més petits com tallers
i una obra de teatre.

Tot a punt 
per a l’Aplec 
de Canovelles

SANTA EULÀLIA4La Fira Lliga’t
a la terra i el mercat del planter
ja tenen data. Enguany arriben
a la seva 14a edició i se celebra-
ran a Santa Eulàlia de Ronçana
el 20 d’abril. La fira comptarà
amb parades de productes de
proximitat i artesans, i també hi
haurà diversos tallers i els tra-
dicionals estands on es podran
comprar diferents varietats lo-
cals de tomàquet.

La 14a Fira 
Lliga’t a la 
terra ja té data

CALDES DE MONTBUI4La trans-
formació de l’antiga escola del
Carme de Caldes de Montbui ja
ha començat. Les obres de reha-
bilitació d’aquest emblemàtic
edifici del centre històric han de
convertir l’escola en un espai
sociocultural, que està previst
que estigui enllestit l’octubre
d’aquest mateix any. Tot plegat
costarà 2,5 milions d’euros, però
el 80% es finançarà amb els fons
Next Generation.

Comença la
transformació de
l’escola del Carme

BIGUES I RIELLS4Sant Miquel
del Fai torna a estar tancat des-
prés que les pluges de principis
de març provoquessin despre-
niments de pedres a la cinglera.
La Diputació de Barcelona ha
avançat que no reobrirà l’espai
fins que no puguin assegurar la
total seguretat de l’entorn natu-
ral. Cal recordar que al febrer
també es va tancar el recinte per
tasques de manteniment a la
mateixa cinglera.

Sant Miquel del
Fai torna a tancar
les portes

LA GARRIGA4Les catifes de flors
que cada any omplen la Garriga
per al Corpus estan a punt de ser
reconegudes patrimoni per la
Unesco. La Federació d’Entitats
Catifaires de Catalunya, de la qual
forma part l’Associació Cultural
Corpus de la Garriga, presentarà
pròximament la seva candidatu-
ra per aconseguir aquest reco-
neixement, que inclourà les cati-
fes que fan tots els seus membres.

Catifes de flors
reconegudes 
per la Unesco

MEDI AMBIENT4L’últim Informe
Mundial de la Qualitat de l’Aire,
de l’empresa suïssa IQAir torna a
ser decebedor, sobretot per al
Vallès Oriental. Segons aquest
document, els tres municipis no
només de Catalunya, sinó també
de l’Estat, amb una pitjor quali-
tat de l’aire són Mollet en prime-
ra posició, Santa Perpètua en se-
gona i Granollers en tercera.
Les dades del 2023 mostren

que tots tres municipis arriben a
triplicar la xifra de partícules en
suspensió recomanada per l’Or-
ganització Mundial de la Salut
(OMS). En concret, a Mollet i a
Santa Perpètua l’informe marca
una contaminació de 16,1 mi-
crograms per metre cúbic i a
Granollers de 15,1. Són xifres ex-
tretes, només, de l’anàlisi de les
partícules fines anomenades
PM2.5, que són les més nocives i
les que més negativament influ-
eixen sobre la salut.
En aquest sentit, cal recordar

que el mes de juny un estudi so-
bre 857 ciutats europees liderat
per l’Institut de Salut Global de
Barcelona (ISGlobal) ja advertia

que Mollet i Granollers patien un
problema pel que fa a l’emissió de
PM2.5 per part dels habitatges.
En concret, marcava que en
aquestes dues ciutats els habitat-
ges eren la font que més contri-
bueix a la mortalitat associada a
aquestes partícules, per davant de
la indústria, el transport i el sec-
tor agropecuari.
D’altra banda, pel que fa a l’in-

forme actual d’IQAir, ha analitzat

les dades de més de 30.000 es-
tacions de control de qualitat de
l’aire en un total de 134 països
d’arreu del món, 10 dels quals han
excedit els límits de pol·lució de
l’aire que marca l’OMS. En tots
aquests estats s’han analitzat un
total de 7.812 ciutats, i a escala
global Mollet està en la posició
1.586 de ciutats més contamina-
des, Santa Perpètua en la 1.587 i
Granollers en la 1.722. 

Polígon industrial de la comarca. Foto: Quim Vallès/ACN

Les ciutats més contaminades
de l’Estat són al Vallès Oriental

Adif planeja un nou tall 
a l’R3 de fins a set mesos

MOBILITAT4Lluny de tornar a la
normalitat a la línia R3, Adif
planeja un altre gran tall a partir
d’aquest estiu. Ho avançava El
Periódico i, segons es detalla, la
companyia estudia interrompre
la circulació entre cinc i set me-
sos i no reobrir fins que estigui
acabat el desdoblament.
L’objectiu d’aquest tall seria

evitar l’acumulació d’incidències
a causa de la convivència de les
obres amb el servei de trens, tal

com ha passat des que es va ob-
rir el tram entre la Garriga i Pa-
rets. En aquest sentit, cal recor-
dar l’augment de les queixes per
la ineficiència del servei per part
dels usuaris i dels ajuntaments
pels quals passa la línia, que ara
estan expectants davant de la
nova proposta de tall. Des de la
plataforma ‘Perquè no ens fotin
l’R3’ demanen “les mesures opor-
tunes per evitar que es torni a
produir la mateixa situació”.Foto: Laura Busquets/ACN

Educació | Pèrdua de grups escolars el curs vinent
Davant la davallada de naixements, el Vallès Oriental perdrà diversos

grups escolars de cara al setembre. En concret, segons han avançat al diari
El 9 Nou des del Govern, es perdran nou grups de 1r d’ESO i dos d’I3.
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Fuig de respostes ràpides,
amb el to característic de
tot bon professor que,

abans d’entrar al moll de l’os,
col·loca els fonaments de la qües-
tió i es dedica a aixecar, pam a
pam, els pilars de l’argumentació.
Aquest és l’estil d’Oriol Junqueras,
el president d’Esquerra Republi-
cana. Un estil que va impregnar
la conversa que, la tarda del 20 de
març, va tenir lloc a l’Espai Línia
i que va girar sobre les “principals
preocupacions de la ciutadania de
la metròpoli”, tal com va expres-
sar el director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, en l’inici de l’en-
trevista amb Junqueras.  
La conversa va tractar, doncs,

temes com la seguretat, el turisme
o el problema de l’habitatge. De fet,
aquest últim va ser el que va ocu-
par bona part de l’entrevista, du-
rant la qual Junqueras va plante-
jar la necessitat d’harmonitzar les
realitats metropolitana i de país.
Aquelles dues Catalunyes que,
per al líder republicà, han de remar
en la mateixa direcció. “Molts dels
problemes als quals s’enfronta
Barcelona són impossibles de su-
perar sense el país, i això ha estat
sempre així”, va assenyalar Jun-
queras. “Barcelona i el país es ne-
cessiten imperiosament”, va reblar.
Preguntat sobre algunes si-

tuacions relacionades amb l’ha-
bitatge, com ara anuncis de llo-
guers d’estudis de 13 metres qua-
drats i sense cuina per 500 euros
al mes o pisos d’una habitació que
arriben als 1.200 euros a Barce-

lona –que van generar una rialla
barreja de perplexitat i indignació
entre els assistents quan Nadeu les
va citar–, el president d’ERC va tit-
llar-les “d’insult a la dignitat de les
persones”. Sobre tot plegat, Jun-
queras va avisar que l’habitatge “és
un element decisiu en el benestar
de les famílies”. 

EL PROBLEMA DE L’HABITATGE
En aquest sentit, Junqueras va ex-
pressar la necessitat d’anar més en-
llà dels topalls als preus del llogu-
er que planteja la nova llei espa-
nyola –que ha entrat en funcio-
nament a 140 municipis catalans
aquest març–i va proposar “polí-
tiques actives” de renovació de

l’envellit parc d’habitatges català.
“Això passa a la metròpoli, però
també a pobles petits de l’interior”,
va recordar el líder republicà. 
I és que el discurs de Junque-

ras va estar amarat, com ja s’ha as-
senyalat, de referències a proble-
màtiques que afecten de manera
similar la Catalunya interior i la
metropolitana. En aquesta línia, el
polític va recordar que l’habitatge
és una qüestió que s’ha d’abordar
des de diverses perspectives, fins
i tot des del punt de vista del
transport públic. “La xarxa de
transports no és prou densa i no
té qualitat”, va assegurar Jun-
queras, fet que provoca, a parer
seu, que els ciutadans s’hagin d’a-

muntegar a la metròpoli. “Tenir
una bona xarxa de transport pú-
blic incentivaria que la gent vis-
qués a més zones”, va defensar. 

RODALIES
Seguint el fil de la simbiosi entre
el país i la seva capital, el presi-
dent d’ERC va recordar que, per
a les administracions, ha de ser
igual d’important un ciutadà que
ve en avió des de Los Angeles que
el veí que intenta entrar a Bar-
celona a través de Rodalies i
que, sovint, pateix les incidències
del servei. Aquesta argumentació
va servir a Junqueras per llençar
un dard al PSC i a Salvador Illa,
líder socialista i candidat a les
eleccions del 12 de maig. “Illa ac-
tua com un delegat de la Mon-
cloa; que treballi, segur que hi pot
fer molt més”, va etzibar-li.
Més enllà d’això, Junqueras

també va fer una crida a millorar
els serveis públics a cada municipi
del país, proposta que va aprofi-
tar per incidir de nou en la ne-
cessitat que les persones es puguin
instal·lar a més llocs i esponjar,
d’aquesta manera, el territori. I en
tota aquesta digressió no va faltar
la falca històrica, ja que el presi-
dent d’ERC va reivindicar el mo-
del que la Generalitat republica-
na va posar sobre la taula i va re-
latar com el franquisme va “es-
troncar-ho tot, posant en risc la
qualitat de vida de molta gent”
amb la seva “salvatge” desregu-
lació que assegurava que els gua-
nys anessin a parar a mans d’uns
pocs particulars afins al règim. 

ELS COSTOS DEL TURISME
Precisament va ser durant el
franquisme quan Espanya va

començar a despuntar com a
destí turístic internacional. Aquell
Spain is different de Fraga Iri-
barne encara ressona en l’ac-
tualitat, així com els efectes que
aquesta indústria té sobre el dia
a dia dels barcelonins. 
“El turisme és important,

però també genera molts costos”,
va apuntar Junqueras, que va la-
mentar que hi ha molts carrers de
la capital pels quals “no es pot
passejar ni veure-hi nens ju-
gant”. “La ciutat ha de ser tam-
bé per a les famílies”, va reclamar
el líder republicà, que considera
necessari avançar cap a un mo-
del turístic que generi més in-
gressos, amb menys turistes que
aportin més a la ciutat. 

I L’AEROPORT?
El turisme va conduir, de mane-
ra natural, a parlar de l’aeroport
i de la seva possible ampliació.
“Volem un aeroport millor, i això
no depèn dels metres de pista
que tingui”, va reflexionar Jun-
queras, que, així i tot, va arribar
a dir que l’aeròdrom pratenc, a
més d’estar molt a prop de la ca-
pital, “genera poc soroll”, una
afirmació que contrasta amb les
reiterades queixes dels veïns de
Gavà Mar i de Castelldefels per la
contaminació acústica dels
avions. Amb tot, Junqueras va
criticar que tant Aena com el go-
vern espanyol actuen, segons
ell, de manera “egoista” i que “no
compleixen” els seus compro-
misos amb Catalunya. 
Sigui com sigui, i compa-

rant-ho amb el turisme, Jun-
queras va dir que Catalunya hau-
ria d’apostar per la reindustria-
lització, ja que els salaris d’aquest

sector “són estables”, a diferèn-
cia dels del sector serveis. 
L’entrevista va acabar amb

una part relativa a la seguretat i
les dades de multireincidència a
la metròpoli. Sobre això, el líder
d’ERC va recordar que des dels
anys 70 i 80 “s’ha avançat molt”
en aquesta matèria i va reivindi-
car la necessitat de garantir la se-
guretat pública, en contraposició
a una de privada “que només po-
den pagar els rics”.
Per acabar, Junqueras va afir-

mar que el model penitenciari ca-
talà “és més exitós que el de molts
altres països d’Europa” i que la se-
guretat d’un estat no depèn del
nombre de presons que tingui. Ho
va dir després de recordar, amb
un somriure, que ell és un “veri-
table expert en presons”, en refe-
rència al seu encarcerament. Una
rúbrica final a una entrevista i un
estil cent per cent Junqueras.

La sala de conferències de l’Espai Línia es va omplir per seguir la conversa amb Oriol Junqueras. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Oriol Junqueras: “Barcelona i el país 
es necessiten imperiosament”

Escaneja el 
codi QR per 

veure la conversa 
sencera en vídeo

4

“Algunes situacions
amb l’habitatge són 
un insult a la dignitat 
de les persones”

L’ORIGEN DEL MOT
GENTRIFICACIÓ

4Oriol Junqueras va voler
tancar la conversa amb una
classe d’història per explicar
l’origen del mot ‘gentrifi-
cació’, que prové de l’an-
glès gentry, que fa referèn-
cia a la noblesa anglesa que
va anar comprant terrenys
de pagesos per a la indús-
tria de la llana i els va acabar
expulsant a les ciutats.

F. J. Rodríguez
BARCELONA
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Esports Bàsquet | El CB Granollers visita el CB Prat 
El conjunt de Josep Miquel Bosacoma visitarà el pròxim 6 d’abril el CB Prat a les 18.00 hores,
en un partit corresponent a la 22a jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers hi

arribarà després de la victòria per 56-51 contra el Manresa CBF del passat 16 de març.

La gran motivació de Jon Bon
Jovi amb New Jersey (1988)
era demostrar que l’èxit dels
tres discos anteriors del seu
grup no havia estat un cop sort.
“Volia continuar lluitant per
assegurar-me que tothom sabés
que podíem repetir-ho una ve-
gada i una altra, i que no seríem
una banda d’un únic èxit. […]
Has de buscar lletres que per-
durin, cançons que emocionin
i connectin amb les persones.
L’optimisme de la nostra mú-
sica les ajuda a continuar en-
davant amb les seves vides”, en-
raona a Bon Jovi, la biografia
del grup escrita per Phil Griffin.
“Livin’ on a prayer” i “It’s my

life” són himnes de Bon Jovi molt
presents en esdeveniments bas-
quetbolístics. L’11 de febrer de
2024, però, la triada com a ban-
da sonora dels tres concursos de
triples de l’All Star de la Super
Copa, al Marina Besòs de Sant
Adrià, és “Lay your hands on me”,
del disc New Jersey. La cançó que
Bon Jovi ha fet servir molts cops
per escalfar motors als concerts
multiplica ara les emocions en una
competició igualitària. 

LA INSPIRACIÓ
Quatre jugadors i quatre juga-
dores estan asseguts en cadires
de fusta. Esperen el seu torn.
Participen en un format inspirat
en el concurs de triples mixt
del Circuit 3×3. “Vam preguntar
a jugadores d’altres All Star què
els semblava fer un concurs mixt
i ens van exposar que també vo-
lien aspirar a ser campiones de
la seva categoria, la Super Copa
femenina”, comparteix Javi Ez-
peleta, cap de premsa de la Fe-
deració Catalana de Basquet-
bol (FCBQ). Hi ha, per tant, tres
concursos de triples: un entre els
jugadors, un altre entre les ju-
gadores, i un últim entre el cam-
pió i la campiona resultants.
“Quan el departament d’ac-

tivitats i el de premsa em van
proposar la idea, la vaig veure
molt encertada perquè una com-
petició mixta potencia encara
més el nostre esport”, intervé
Ferran Aril, president de la fe-
deració. En l’anterior All Star,
que era de Copa Catalunya, elles
participaven en un concurs de
triples i ells, en un d’esmaixades.

“És una iniciativa fantàstica
perquè camina cap a la igualtat
en un món en què les dones es-
tem més discriminades”, expo-
sa Montsant Guerrero, jugado-
ra de l’AB Premià, una hora
abans de l’inici del concurs de
triples. S’ha pres un cafè per ac-
tivar-se. “No he començat a te-
nir nervis fins que no he entrat

al pavelló i he estat conscient del
dispositiu que s’hi ha muntat…
I ara cada cop en tinc més…”,
confessa Guerrero, que s’en-
frontarà a Queralt Ribera (Man-
resa CBF) en la segona semifinal.

20 TRIPLES EN UN MINUT
Hi ha cinc pilotes a cada un dels
quatre carros ubicats en quatre
posicions diferents, i l’última
pilota de cada carro val el doble
de punts si entra (dos). Han de
llençar 20 triples en un minut.
“Hi ha qui té una mecànica de tir
molt elegant i la meva és molt
poc ortodoxa, i ja és difícil que
la canviï perquè els hàbits estan
molt arrelats”, enraona.
La mecànica de tir de Judith

Moya és “molt de llibre i de ma-

nual”. La jugadora del CB Gra-
nollers ha arribat “molt nervio-
sa” al pavelló i, a poc a poc, s’ha
anat tranquil·litzant una mica,
però potser no tant com li agra-
daria. “Soc aquí per gaudir d’u-
na tarda especial i d’un format
perfecte. Tant si guanyo com si
no ho faig, m’enduré una expe-
riència brutal”, comenta.

LA PRIMERA VEGADA
Potser el gran hàndicap de Moya
és que no provarà els cèrcols del
Marina Besòs fins que faci l’es-
calfament. Mai ha jugat en
aquesta pista i sí que s’ha en-
frontat molts cops a la seva rival
en la primera semifinal, Marina
Portillo, del CB Roser: “A veure
qui està més encertada. La Por-
tillo està jugant un bon partit
amb la conferència Est”.
El concurs comença amb la

tensió pròpia d’una gran no-
vel·la: Marc Perapoch (JAC
Sants) i Gerard Gutiérrez (Bàs-
quet Manresa B) empaten a 11
punts en el primer duel. “No sa-
bíem si hauríem de repetir l’eli-
minatòria i, al final, he passat jo
perquè he ficat més triples que
valien un punt. Ha sigut un mo-
ment curiós i l’experiència, en
general, excel·lent perquè el for-
mat és atractiu i força ràpid”, in-
tervé Perapoch, que perd per 9-
12 la final masculina contra el ju-
gador del CB Esparreguera Al-
bert Barquets, que abans havia

guanyat per 8-6 Eduard Fran-
cisco (El Masnou Basquetbol).
En categoria femenina, Ri-

bera supera Guerrero per 3-14,
i Portillo s’imposa a Moya per
14-9. Porti es presenta a la final
disfressada de Pantera Rosa i
torna a demostrar el seu caris-
ma. Abans, a l’All Star de Copa
Catalunya, ja havia llençat ves-

tida de pollastre i d’Olaf, de
Frozen. L’escorta del CB Roser
fica un triple del primer carro,
un del tercer i un altre de l’últim,
i Ribera n’anota sis -un de dos
punts- i suma 7 punts. Ja tenim
els dos campions de cada cate-
goria: Barquets i Ribera, que
s’enfrontaran ara pel títol global.
“Em sembla fantàstic que

jugadors i jugadores puguem
rivalitzar en un concurs de tri-
ples i, en el meu cas, m’ha aju-
dat haver jugat el primer partit
de l’All Star perquè estava més
activa i m’havia tret força els ner-
vis”, exposa Ribera, que s’im-
posa a Barquets per 15-7 i com-
pleta la tarda perfecta. Una es-
tona abans, també s’ha procla-
mat campiona amb la confe-

rència Est, després de vèncer
l’Oest per 63-82.
“L’All Star de la Super Copa

és un punt de trobada del món
del bàsquet i disputar-lo al Ma-
rina Besòs, la meva pista la
temporada passada, quan juga-
va al Bàsquet Femení Sant
Adrià, ha estat encara més es-
pecial”, confessa Ribera. “Feli-
cito la Queralt per la seva vic-
tòria en la final global i l’orga-
nització perquè em sembla un
encert anar alternant les elimi-
natòries masculines i femenines,
i que hi hagi una final mixta.
Quan llences passes força ner-
vis perquè tothom et mira a tu
i el teu rival llençarà després o
ja ho ha fet”, comenta Barquets.
Quan li pregunto a la tri-

campiona Ribera si s’ha prepa-
rat molt el concurs i si ha llen-
çat molts més triples durant la
setmana, respon amb la trans-
parència d’una nena petita: “No,
no…”. I riu, també amb els ulls.
“Et mentiria si et digués que no
estava nerviosa. Ho estava
molt…”, afegeix. Només té ga-
nes d’abraçar ben fort els seus
dos grans seguidors, el Pere i la
Peronella. El pare i la mare l’a-
nimen sempre des de la grada
vagi on vagi. “No em canten res
ni criden el meu nom. No cal
que ho facin perquè els sento
molt a prop. Sempre hi són i
això per a mi és el més impor-
tant”, tanca, orgullosa, Ribera.

Toni Delgado
GRANOLLERS

Triples per la igualtat 
» L’All Star de Super Copa celebra tres concursos de triples: masculí, femení i final mixta entre campions   

» Judith Moya, jugadora del CB Granollers, perd contra Marina Portillo en la primera semifinal

Ferran Aril: “Una
competició mixta
potencia més el 
nostre esport”

“Soc aquí per gaudir
d’una tarda especial i
d’un format perfecte”,
celebra Judith Moya 

Barquets, Francisco, Gutiérrez, Perapoch, Ribera, Guerrero, Moya i Portillo, en un moment de pausa del concurs de triples. Foto: M.A. Chazo/FCBQ
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Prunaés una obra crua i poètica sobre els
abusos infantils. L'espectacle ha estat
creat a partir de testimonis reals que han
compartit les seves experiències i gira al
voltant de la història d’una nena que es
diu Pruna. L’obra ha estat premiada per
l’Institut del Teatre i es pot veure al Cen-
tre de les Arts Lliures de Barcelona fins al
pròxim 31 de març.

Teatre

Pruna
Col·lectiu Nins

Es tracta del darrer nou àlbum del grup
barceloní. La rumba catalana és la pro-
tagonista del disc, que es barreja amb al-
tres ritmes electrònics, llatins i flamencs.
Les cançons les acompanyen unes lletres
que es mouen entre la sensibilitat i la iro-
nia, per abordar temàtiques personals i
socials actuals que afecten els joves
d’avui dia. 

Música

La cinquena entrega d’aquesta conegu-
da pel·lícula arriba a la pantalla gran. La
família Spengler torna al lloc on va co-
mençar tot, l'icònic parc de bombers de
Nova York, per formar equip amb els Ca-
çafantasmes originals. Els nous i els vells
personatges hauran d'unir les seves for-
ces per protegir casa seva i salvar el món
d'una segona Edat de Gel.

Pelis i sèries

Caçafantasmes: Imperi gelat
Gil Kenan

Te como la cara (A)
Maruja Limón

Locked Outdoor
Locked, el conjunt de festes amb actuacions de grans DJ que
fins ara s'havien anat celebrant en locals de nit de Barcelona,
canvia els espais tancats pels oberts i s'instal·la en un recinte
poc habitual: el parc d'atraccions del Tibidabo. En concret, a

la plaça dels Somnis. La pròxima cita, el 22 de març, inclou un
directe dels Âme i sets de Terr, Gerard Bauza i Jairo Uría, entre
altres artistes destacats del món de la música electrònica i ur-
bana. Hi haurà més sessions el 19 d’abril i el 10 de maig i to-
tes tres se celebraran des de les sis de la tarda fins a la mitja-

nit. Les entrades estan disponibles des de 44 euros.

E S T O P AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La guanyadora del Premi Documenta
2023, Maria Arimany, ha publicat Al bosc
s'hi ha d'arribar quan encara és fosc, un re-
cull de contes que giren al voltant del sen-
timent de la ràbia. El fil conductor de l’o-
bra és l'espai on passen la majoria de les
històries, el bosc, i només té com a pro-
tagonistes dones que viuen desamor, de-
sig i incerteses. 

Llibres

Al bosc s'hi ha d'arribar quan...
Maria Arimany

| Dragon's Dogma 2
És la segona part d’aquest joc d'acció i rol per a Xbox, PlayStation 5 i

ordinador. Es basa en un món amb diferents regnes ple de dracs i criatures.
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El duet Estopa, format pels germans David 
i José Manuel Muñoz (Cornellà, 1976 i 1978), 

ha publicat el seu esperat nou àlbum, 
Estopía, amb el qual encetarà la seva 

gira per celebrar els 25 anys de carrera. 
Amb dotze temes inèdits, el treball 
és un retorn als orígens de la banda 

amb un so carregat de rumba i 
també d’altres gèneres com el 
rock o el rap. Cal recordar que 
Estopa naixia a finals del 1999 

i que s’ha convertit en un 
dels grups espanyols més 
reconeguts. Acumula una 

dotzena de discos publicats 
i també reconeixements 
i premis a nivell nacional i 

internacional per la seva música. 

Famosos

Ser un dels grups espanyols més coneguts
Acumula 12 discos i premis a nivell nacional i internacional

Ha publicat el seu nou disc, Estopía
Amb aquest àlbum celebrarà 25 anys de carrera musical

Comentaris positius de les noves cançons
Els fans feliciten la banda per la seva aposta de tornar als orígens
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

Els aliments que contenen més sucre
destaquen pel seu escàs valor nutricional

ESMORZARS

NUTRICIÓ

BERENARS

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és cap novetat, però cal continuar fent èmfasi en el perill
d’ensucrar excessivament la vida dels infants. Ens ho torna a re-
cordar un estudi impulsat per la Universitat de Granada que ad-
verteix que els nens espanyols consumeixen 55,7 grams diaris
de sucres afegits, més del doble de la recomanació de l’OMS,
que és de 25 grams al dia, com a molt. L’estudi es pot llegir actu-
alment a la revista científica Nutrients.  

Cal destacar que la font més important d’aquests sucres afe-
gits és el consum d’aliments amb baixa densitat nutricional, és a
dir, sucre blanc, melmelades, salses, llaminadures, galetes, gelats,
barretes de xocolata o begudes energètiques, per exemple.
Molts d’ells són aliments que es prenen per esmorzar o per bere-
nar i poden substituir-se perfectament per aliments naturals. Les
fruites són la millor alternativa, perquè contenen sucre natural i
altres nutrients, però també podem promoure altres aliments
atractius per als infants. Per exemple, flocs de civada en lloc de
cereals industrials, fruits secs naturals, fruites deshidratades, ba-
tuts naturals, crispetes, iogurts sense sucre però amb trossets de
plàtan, poma i fins i tot panses...  

Alternativesalsucreen ladieta infantil

L’augment d’infants amb sobrepès i obesitat
s’associa a dietes riques en sucres afegits

Les claus

Una alternativa als cereals industrial és 
el consum de flocs de civada o el musli

Els fruits secs, els iogurts naturals o els
batuts naturals són bones alternatives  
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